
روز گذشته سالروز تبعید ننگین رضاشاه از ایران بود. 25شهریور 1320 
رضاشـــاه پهلوی به کناره گیری از ســـلطنت وادار و سپس مجبور به ترک 
تهران و عزیمت به سوی اصفهان شد، پس از آن هم از طریق یزد و کرمان 
وارد بندرعباس شـــد و پنجمین روز از مهرماه با یک کشـــتی ایران را ترک 
کرد. سابقه عملکردی رضاخان اما به گونه ای بود که تبعات اقداماتش با 
خروج او پایان نیافته و حتی امروز هم گریبانگیر ایران شده است. توافقی 
کمیت ترکیه بر رشته کوه های  که شاه پهلوی بر سر رسمیت بخشیدن حا
آرارات داشـــت، باعث شـــده تا این کشـــور امروز راحت تر بتواند پروژه 
کریدور زنگزور را طراحی کند. این کریدور در ماه های اخیر از مهم ترین  
سوژه های حوزه روابط خارجی بوده و پرداخت مستمر به اخبار مربوط 
به آن باعث شده تا حتی مردم عادی نسبت به آن دغدغه پیدا کنند. 

   باخت ایران در سعدآباد
یخ همیشـــه محل بحث و اختلاف بوده و نمی شـــود داده های غیرمستند را  تار
مرجع قرار داد با این حال کنار هم قرار دادن مدارک و مســـتندات بســـیاری از 
یخی را پاســـخ داده و حقیقت را روشـــن کرده است. یکی از همین  ســـوالات تار
موارد موضوع جدا شـــدن رشـــته کوه های آرارات در شـــمال غرب ایران اســـت. 
یخی نشـــان می دهد این رشـــته کوه ها با توجه به موقعیت جغرافیایی  منابع تار
خـــود و قرارگرفتـــن در مجـــاورت مرزهای ســـه کشـــور ایران، ترکیه و ارمنســـتان، 
اهمیت ژئوپلیتیکی فراوانی برای ایران در منطقه  داشـــته  اســـت. با این حال به 
نظر می آید که پادشـــاهان ایران در گذشـــته اهمیت چندانی برای این موضوع 
ک  قائل نبوده اند چنانچه در عهدنامه های مختلفی شاهد بذل و بخشش خا
ســـرزمین به بیگانگان بوده ایم. یکی از آنها که مربوط به همین آرارات اســـت در 
عهدنامه سعدآباد نوشته شد. در 17 تیر 1316 کاخ سعدآباد میزبان وزرای خارجه 
چهار کشـــور ایران، ترکیه، عراق و افغانســـتان برای امضای پیمان عدم تعرض 
بود. کشـــورهای حاضر طی پیمانی که به ســـعدآباد معروف شد توافق کردند در 
کلیه اختلافات بین المللی که به منافع آنها مربوط است با هم مشورت کنند و 
عملیات نظامی علیه یکدیگر نداشته باشند. این پیمان که رضاخان آن را در 
مشـــرق زمین بی ســـابقه خواند و مدد بزرگی به بقای صلح در جهان دانســـت از 
جهات مختلفی به ضرر ایران و به نفع سه کشور دیگر تمام شد؛ ترکیه قسمتی 
یادی برای ایران داشت، به دست آورد. بر این  از ارتفاعات آرارات را که اهمیت ز
اساس در واقع بعد از این پیمان بود که ایران رشته کوه های استراتژیک آرارات 

را برای همیشه از دست داد. 

   مهم این است که ما با هم دوست باشیم
سرلشـکر حسـن ارفـع، رئیس سـتاد ارتـش ایـران در سـال های 13۲3 تـا 
یـخ ۲0سـاله ایـران بـه قلـم حسـین  13۲۴ در خاطـرات خـود کـه در کتـاب تار
مکـی آمـده نوشـته اسـت: »بـه کاخ سـلطنتی رفتـم و بـه اتـاق داخـل شـدم و 
گفتم عرایضی دارم؛ چند دقیقه بعد شاهنشـاه وارد شـدند درحالی که من 
ی میـز پهـن کـرده بـودم. همیـن کـه نقشـه ها را دیدنـد فرمودنـد:  نقشـه ها را رو
»موضـوع چیسـت؟« مـن شـروع کـردم بـه توضیـح دادن کـه فـلان تپـه چنیـن 
اسـت فـلان منطقـه چنـان اسـت، آنجـا سـخت مـورد نیـاز ماسـت و از ایـن 
حرف هـا... ولـی پـس از مدتـی کـه بـا حـرارت عرایضی کردم با کمال تعجب 
دیدم اعلی حضرت چیزی نمی فرمایند؛ وقتی سرم را بلند کردم دیدم شاه 
بـا حالـت مخصوصـی بـه مـن نـگاه می کنـد. گویـی بـه حرف هایـم چنـدان 
توجهـی نـدارد و تنهـا چشـم  بـه  چشـم مـن دوختـه اسـت تـا ببینـد مـن چـه 
می گویم. من سـکوت کردم. فرمودند: معلوم اسـت منظور مرا نفهمیدی... 
بگـو ببینـم ایـن تپـه اینجـا از آن تپـه کـه می گویـی بلندتـر نیسـت؟ عـرض 
؟«  کـردم: »بلـه قربـان«... فرمودنـد: »آن را چـرا نمی خواهـی؟ ایـن یکـی چطـور
عـرض کـردم »بلـه« فرمودنـد: »منظـور ایـن تپـه و آن تپـه نیسـت. منظـور مـن 

ایـن اسـت کـه دودسـتگی و جدایـی کـه بیـن ایـران و ترکیـه از چندیـن صـد 
یان هر دو کشور و به سود دشمنان مشترک  سال وجود دارد و همیشه به ز
مـا بـوده اسـت از میـان بـرود. مهـم نیسـت کـه ایـن تپـه از آن کـه باشـد. آنچـه 
مهـم اسـت ایـن اسـت کـه مـا بـا هـم دوسـت باشـیم.« این گونـه بـود کـه شـاه 
یک  ن آنکه نگاهش به آینده باشد و ابعاد مهم یک اقدام استراتژ ایران بدو
ن گرفتـن امتیـاز برابـر از مهم تریـن  را در نظـر بگیـرد به راحتـی و حتـی بـدو

بخش هـای سـرزمین صـرف نظـر کـرد. 

   زنگزور را گردن بگیرید
« نـام  اثـر ایـن بـذل و بخشـش ها امـروز دارد خـود را نشـان می  دهـد. »زنگـزور
ی اسـت کـه ترکیـه قصـد دارد بـا همراهـی آذربایجـان آن را احـداث  یـدور کر
پـا و روسـیه از  ی کـه تاسـیس آن احتمـالا دسترسـی ایـران بـه ارو یـدور کنـد. کر
کانـال ارمنسـتان را منقطـع کـرده و ایـران را بـرای تـردد در ایـن مسـیر وابسـته بـه 
گـر کوه هـای آرارات در دسـت ایـران  ترکیـه و آذربایجـان می کنـد. اتفاقـی کـه ا
قـرار داشـت کامـلا برعکـس می شـد. از آنجایـی کـه ترکیـه در همیـن محـدوده 
مـرز محـدودی بـا نخجـوان دارد چنانچـه ایـن ارتفاعـات در دسـت ایـران قـرار 

کنون برای دسترسی به نخجوان دو راه بیشتر نداشت. یا باید  داشت آنکارا ا
دعـوای دیگـری بـا ارمنسـتان ایجـاد کـرده و بـرای سـاختن مسـیر مشـابه زنگـزور 
نقـش مسـتقیم در درگیـری ایفـا کنـد یـا اینکـه از مسـیر ایـران بـه آذربایجـان و 
یـای خـزر وصـل شـود. بـا توجـه بـه مناقشـات امنیتی کـه گزینه اول  سـپس بـه در
برای آنکارا دارد وابستگی به مسیر ایران احتمالا گزینه محتمل تری برای آنها 
کنـون بـه جـای اینکـه  گـر ایـن ارتفاعـات را از دسـت نمی دادیـم ا می بـود. لـذا ا
بـرای جلوگیـری از وابسـتگی بـه ترکیـه و روسـیه در منطقـه نقـش ایفـا کنیـم و 
نگـران تغییـر مرزهـای جغرافیایـی سـایر کشـورها باشـیم ایـن ترکیـه بـود کـه باید 

کثـر تلاشـش را می کـرد.  بـرای اسـتفاده از مسـیر ایـران حدا

   سلطنت طلبان همزمان با روسیه
به خودشان هم انتقاد کنند

در چند روز اخیر یک اظهارنظر از ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه درمورد 
ی زنگـزور در محافـل رسـانه ای بازتـاب  یـدور بـه رسـمیت شـناختن مسـیر کر
پیـدا کـرده و بهانـه خوبـی بـرای تقویـت پـروژه روس سـتیزی به ویـژه از جانـب 
سـلطنت طلبان غربگـرا فراهـم کـرده. واضـح اسـت کـه مواضـع پوتیـن خـلاف 
منافـع ملـی تعبیـر می شـود و در مواجهـه بـا آن بایـد قاطعانـه موضـع گرفـت. 
امـری کـه توسـط مقامـات ایـران نیـز مـورد اشـاره قـرار گرفت اما سـلطنت طلبان 
کـه بـدون توجـه بـه مجمـوع تعامـلات تهـران و مسـکو بـه دنبـال تنـگ کـردن 
یـم ایـران بـوده و بـا نگاهـی خیروشـرگونه پـروژه روس هراسـی را پیـش  حلقـه تحر
می برنـد بایـد توجـه کننـد کـه رضـا پهلـوی در ماجرای زنگزور نقش مخرب تری 
را به نسـبت بـا هـر سیاسـتمدار داخلـی و خارجـی دیگـری ایفـا کـرده و لـذا 
بیـش از همـه شایسـته انتقادهـای آنهاسـت. بنابرایـن بهتـر اسـت ایـن دسـته 
یشـه ای خـود هـم در  از افـراد کـه پـروژه روس هراسـی را پیـش می برنـد، بـه نقـش ر

ایـن پـروژه اعتـراف کننـد. 

   کسانی که مرزهای ایران را باخته اند
منتقد مدافعان منافع ملی فرامرزی شده اند

سـلطنت طلبان که سـابقه پیشینیان شـان مملو از اقدامات ضد منافع ملی 
ی مرزهای کشور آن هم در نقاط جغرافیایی استراتژیک است  گذار از جمله وا
ی اسـلامی تبدیـل شـده اند کـه در  کنـون درحالـی بـه منتقـد رادیـکال جمهـور ا
تمـام عمـر ۴6 سـاله انقـلاب علی رغـم تهدیدهـای نظامـی و سیاسـی نه تنهـا از 
مرزهـای خـود عـدول نکـرده بلکـه بـرای دفـاع از منافـع ملـی حتـی بـر جلوگیـری 
کیـد می کننـد. همـان  از تغییـر مرزهـای جغرافیایـی کشـورهای همسـایه نیـز تا
ی  یـدور مرزهایـی کـه رضاخـان به راحتـی آنهـا را بخشـید تـا امـروز مسـیرهای کر

ی از ایـران در معـرض خطـر نابـودی قـرار گیرد.  عبـور

روز گذشته در جریان برگزاری دویست وشصت ونهمین 
جلســـه شورای اســـامی شهر تهران، ماجرای گم شدن 
تعدادی تابلو از سوی یکی از اعضای شهر مطرح شد. 
آن گونه که ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران در جلسه روز گذشته 
ع( وابسته به سازمان  شورای شهر گفت ظاهرا تابلوهایی از موزه امام علی)
فرهنگی و هنری شهرداری خارج شده است و هنوز سرنوشت این تابلوها 
مشخص نیست. هرچند یک اثر هنری، ارزش معنوی به مراتب بیشتری 
نســـبت بـــه ارزش مالـــی آن دارد اما به گفته امانی یکـــی از تابلوها ارزش 
مالـــی 30 میلیـــارد تومانـــی دارد و بـــا وجود نامه نگاری اعضای شـــورا به 
سازمان فرهنگی و هنری شهرداری تهران همچنان تاریخ بازگشت تابلوها 

ع( روشن نیست. به موزه امام علی)
 

   عضو شورای شهر تهران: پیگیری های انجام شده
برای بازگشت تابلوها بی نتیجه بود

ناصر امانی در گفت وگو با »فرهیختگان« درباره ماجرای پیش آمده تشـــریح 
کرد: »حدود دوماه پیش خبری به گوش برخی اعضای شـــورای شـــهر رســـید. 
ع( وابسته به سازمان فرهنگی و هنری  ظاهرا تعدادی تابلو از موزه امام علی)
ی امانت گرفته شده بود. این تابلوها به یک مجموعه فرهنگی خارج  شهردار

ی تحویل داده شـــده بود تا در نمایشـــگاهی از این تابلوها استفاده  از شـــهردار
کنند. پس از مدتی مسئولان موزه از سازمان فرهنگی و هنری شهرداری پیگیری 
می کنند که تابلوها به موزه بازگردد اما کسی پاسخی به پیگیری مسئولان موزه 
نمی دهد. همان دوماه پیش خبر به من رسید. 10 مردادماه به رئیس سازمان 
ی تهران نامه زدم و ماجرا را پیگیری کردم. در نامه  فرهنگی و هنری شـــهردار
گر تابلوها به امانت برده شده اند، چرا بازگردانده  این سوال را مطرح کردم که ا
نمی شـــوند و چرا ســـوالات و پیگیری های مسئولان موزه هم بی پاسخ است؟ 

درخواست کردم گزارشی از ماجرا به شورا ارائه شود.«
او ادامه داد: »از آنجا که به یکی از کمیسیون های شورا رونوشت داده بودم، یکی 
دیگر از اعضای شورا هم مطلع شده بود. از آن عضو شورا نیز که پیگیر شدم، 
باز به من گفت که سازمان فرهنگی و هنری شهرداری پاسخ روشنی به او نداده 
است. از این رو ناچار شدم روز گذشته این ماجرا را به طور رسمی به شهردار 
تهران متذکر شـــوم تا تابلوها به موزه بازگردد.« علی رغم تماس »فرهیختگان« 
ی، ایشـــان پاسخ شفافی نسبت  با مدیران ســـازمان فرهنگی و هنری شـــهردار
به ماجرا نداشـــتند و تنها امری که مطرح شـــد، این بود که قرار اســـت متنی از 
ی در اختیار اعضای شورای  ســـوی رئیس ســـازمان فرهنگی و هنری شـــهردار
شهر قرار گیرد و بعد هم مطلب ذکرشده، از سوی رسانه ها بازنشر داده شود. 
کنش و پاســـخی نســـبت به  گفته نماند تا موقع نوشـــتن این گزارش، وا البته نا

ی  ماجرای پیش آمده برای تابلوها از ســـوی ســـازمان فرهنگی و هنری شهردار
در رسانه ها منتشر نشده است. 

   عضو شورای شهر: خواستار حضور شهردار
در صحن شورا هستم

اما جلسه روز گذشته شورا حواشی دیگری داشت و آن هم اظهارات سوده نجفی در 
رابطه با طرح سوال از شهردار بود. وی در جریان جلسه روز گذشته شورای شهر تهران 
گفت: »در ماده ۸3 قانون انتخاب شهرداران این گونه قید شده که چنانچه یک یا چند 
نفر از اعضای شورای شهر به عملکرد شهردار یا عملیات شهرداری اعتراض یا ایرادی 
داشته باشند، ابتدا توسط رئیس شورا موارد را به صورت روشن به شهردار تذکر خواهند 
، موضوع به صورت سوالی مطرح می شود که  داد. در صورت عدم رعایت مفاد مورد تذکر
در این  صورت رئیس شورا سوال را کتبا به شهردار اطلاع خواهد داد و حداکثر ظرف 10 
روز پس از ابلاغ، شهردار موظف به حضور در جلسه عادی یا فوق العاده  شورا و پاسخ 
به سوال است اما گویا طرح سوال 11 شهریور مرا تذکر نامیده اند، لذا من یک بار دیگر 
سوالم را مطرح می کنم تا ایرادی که برخی به این موضوع دارند، رفع شود. من قطعا به 
سوال اصرار دارم و خواستار حضور شهردار در صحن شورا برای پاسخ به این سوال 
هستم.« در آن سمت ماجرا علیرضا زاکانی، شهردار تهران در نشست خبری چند 
روز اخیرش به طرح سوال از او از سوی اعضای شورا و تحقیق و تفحص اشاره کرده 

بود: »ما از هر چیزی که منجر به شفافیت شود استقبال می کنیم و در مورد سوالی که 
درخصوص مسکن مطرح شد از پاسخگویی استقبال می کنیم.«

   طرح سوال از شهردار تهران
این بار موضوع قرارگاه مسکن است

ناصر امانی همچنین در گفت وگو با »فرهیختگان« درباره شائبه های به وجود آمده 
برای طرح سوال از شهردار تهران گفت: »سال گذشته خانم سلیمانی سوالی را درباره 
توسعه حمل ونقل عمومی مطرح کرد. هیات رئیسه شورا تشخیص داد که به این دلیل 
که پیش از طرح سوال، عضو شورا به شهردار تذکر نداده؛ این سوال به جریان نیفتاد. 
پس از آن ماجرا، من درباره انتصابات شهرداری طرح سوال از شهردار تهران را در شورا 
مطرح کردم. با توجه به اینکه پیش از طرح سوال تذکر داده بودم آقای چمران سوال مرا 
به جریان انداخت و زاکانی نیز به صحن شورا آمد و به سوالم پاسخ داد. سوالی نیز 
با تعدادی از اعضای شورا مطرح کرده بودیم که موضوعش پایانه جانبازان و معلولان 
بود. این سوال با حضور زاکانی در صحن شورا پاسخ داده شد. حدود دوهفته پیش 
هم خانم نجفی سوالی درباره قرارگاه مسکن مطرح کرد که باز هم تشخیص رئیس 
شورا این بود که چون پیش از این تذکر داده نشده بود، تذکر تلقی می شود و به عنوان 
سوال در جریان قرار نمی گیرد. درنهایت روز گذشته خانم نجفی این موضوع را به عنوان 

سوال و نه تذکر مطرح کرد.«

بانک مرکزی طی ســـال های گذشـــته رقم حداقلی 200 همت مندرج در 
تبصره 13 قانون بودجه 1403، را حداکثر در نظر گرفته و با توجه به این 
ســـقف اعتباری، ســـهمیه بانک ها برای اعطای تســـهیات تکلیفی را 
اباغ می کند. موضوعی که برخاف اهداف قانون گذار اعمال می شود 
و خـــود بـــه مانعـــی جدی در رونـــد پرداخت تســـهیات و بهانه جویی 

بانک ها بدل شده است. 

تمایل جوانان به ازدواج کاهش یافته است! اخیرا این گزاره نادقیق به راحتی 
یســـمان  وایرال شـــد و ده ها گزارش درخصوص آن منتشـــر و برخی آســـمان ر
بافتنـــد کـــه جوانـــان نمی خواهنـــد ازدواج کننـــد؛ ولی کمتر کســـی دربـــاره اثر 
ی  وضعیت اقتصادی بر توان جوانان در تشکیل خانواده صحبت کرد. بسیار
از جوانان در شرف ازدواج، وقتی کاهلی دستگاه های مسئول در اجرای قانون 
و مشوق های حمایتی را می بینند؛ دلسرد می شوند و می ترسند به سرنوشت 
جوانانی دچار شـــوند که به سیاســـت ها و وعده ها دلبسته و اعتماد کرده اند؛ 
یافـــت وام ازدواج  امـــا ماه هـــا در صف حداقلی تریـــن حمایت دولتی برای در
یافت این  معطل مانده اند یا به خاطر مانع تراشـــی بانک ها دست شـــان از در

تسهیلات قرض الحسنه کوتاه شده است. 
چـــه زندگی هـــا کـــه در همـــان اوان و بهارش به خزان جدایی گرفتار می شـــود. 
ی از اقشـــار متوســـط و  در واقـــع بـــه جز دهک های بالای جامعه، برای بســـیار
ضعیف ایرانی، سروســـامان دادن جوانان بدون پشـــتوانه وام قرض الحســـنه 

ازدواج، میسر نیست!

   طی 6 ماه اول امسال، 155 هزار نفر کمتر
از سال قبل تسهیلات دریافت کرده اند!

بـــا وجـــود این، بررســـی ها نشـــان می دهد عملکرد شـــبکه بانکـــی در پرداخت 
تســـهیلات ازدواج نســـبت به مدت مشـــابه ســـال گذشـــته از نظر تعداد وام و 
اعتبـــار پرداخـــت شـــده، به صورت جدی افت کرده اســـت. در این خصوص، 
یخ 30 مردادماه ســـال پیش،  بنـــا بـــه داده های بانک مرکزی، با وجود اینکه تا تار
به 3۲۴ هزار و ۴۲5 نفر بیش از 66 همت پرداخت شـــده بود؛ امســـال تا روز ۲9 
مردادماه به کمتر از 196 هزار نفر حدود 6۴ همت تســـهیلات ازدواج پرداخت 
شده است. این یعنی نسبت به سال گذشته تا پایان مردادماه، 1۲9 هزار فقره وام 
ازدواج، کمتر واریز شده است. همچنین مقایسه عملکرد 6 ماهه بانک ها نیز 
نشان می دهد از نظر تعداد و مبلغ پرداخت شده، امسال نسبت به شش ماهه 
اول سال گذشته، بانک ها 155 هزار فقره کمتر تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 
پرداخت کرده اند. در این زمینه، براساس گزارش بانک مرکزی تا تاریخ ۲1 شهریور 
1۴0۲، به 3۸5 هزار نفر بالغ بر 7۸ همت پرداخت شده بود. در حالی که اکنون تا 
یافت کرده اند.  مورخه 1۸ شهریور 1۴03، کمتر از ۲30 هزار نفر حدود 76 همت در

   زندگی جوانان، بازیچه
سیاست های انقباضی بانک مرکزی!  

تازه اگر بخواهیم رقم تورم را از میزان تسهیلات پرداختی امسال کسر کنیم که 
عملکرد بانک ها فاجعه بارتر می شود. بنابراین همان طور که از آمارها مشخص 
اســـت، به هر بهانه ای هم که شـــده رفته رفته اوضاع پرداخت تسهیلات ازدواج 
بدتر می شود. با این وجود، بعد از گلایه سازمان بازرسی از عملکرد بانک ها در 
پرداخت تســـهیلات ازدواج، رئیس بانک مرکزی در اقدامی پیش دســـتانه طی 

مکاتبه با رئیس کمیســـیون اصل 90، از ایشـــان خواســـت تا در اولین فرصت با 
تشکیل جلسه در مجلس، مساله تسهیلات تکلیفی مربوط به موضوع ازدواج 
و فرزند، آخرین گزارش ها و اقدامات مربوطه و منابع مالی لازم در این باره مورد 
بررسی قرار گیرد. وی با اشاره به اینکه تکالیف و انتظاری که در این باره از نظام 
بانکی وجود دارد فراتر از منابع موجود در شـــبکه بانکی اســـت، گفت: »ممکن 
است دستیابی به اهداف پیش بینی شده، نقدینگی و تورم را دچار مشکل کند.«

   لطفا آمار غلط ندهید!
بررسی  آمارهای این نهاد دولتی نشان می دهد این اظهارات رئیس بانک مرکزی 
که منابع وام ازدواج طبق بند )ث( تبصره 13 قانون  نادقیق و غلط است؛ چرا
بودجه 1۴03، مانده حساب های قرض الحسنه پس انداز و جاری شبکه بانکی 
تعیین شـــده که براســـاس آمار خردادماه بانک مرکزی، موجودی حساب های 
، ۸09 همت اعلام شده است.  ی 1910 همت و رقم حساب های پس انداز جار
، رئیس کمیســـیون اصل 90 مجلس  در همین زمینه، به تازگی نصرالله پژمانفر
شـــورای اســـلامی درباره اظهارات اخیر فرزین، رئیس کل بانک مرکزی مبنی بر 
ی درباره مشکلات تامین اعتبار وام ازدواج، گفت: »به دلیل  ارسال نامه به و
.« او به  اینکه تهران نیســـتم اطلاع ندارم این نامه به دفتر رســـیده اســـت یا خیر
حضور فرزین در جلسه امروز کمیسیون اصل 90 اشاره و تصریح کرد: »دوشنبه 
]۲6 شهریورماه[ رئیس کل بانک مرکزی به منظور پاسخگویی درباره وضعیت 
تسهیلات خرد و کلان و سایر پرونده های در دست بررسی این کمیسیون به 
کید ماست؛ پرداخت به موقع تسهیلات تکلیفی  مجلس می آید،  آنچه مورد تا
در چهارچوب قانون و با حفظ کرامت به مردم اســـت.« پژمانفر در پاســـخ به 
این ســـوال که آیا مشـــکل فعلی وام ازدواج به دلیل عدم منابع و اعتبار کافی 

است یا کوتاهی بانک ها؟ گفت: »مشکل در بانک هاست و باید حسابرسی 
دقیق در این حوزه انجام شود.«

   منابع و اعتبار تسهیلات قرض الحسنه ازدواج
مردمی است!

علاوه بـــر ایـــن، بانـــک مرکزی طی ســـال های گذشـــته رقم حداقـــل ۲00 همت 
ی،  کثر در نظر گرفته و با توجه به این سقف اعتبار مندرج در تبصره 13 را حدا
ســـهمیه بانک ها برای اعطای تســـهیلات تکلیفی را ابلاغ می کند. موضوعی 
که برخلاف اهداف قانونگذار اعمال می شود و خود به مانعی جدی در روند 
، در سه  پرداخت تسهیلات و بهانه جویی بانک ها بدل شده است. از این رو
ی از زوجین جوان پس از ثبت نام در سامانه تسهیلات  ماهه اول 1۴03 بسیار
قرض الحســـنه ازدواج با این پیام مواجه می شـــدند که »در حال حاضر هیچ 
بانکی در استان انتخابی شما دارای اعتبار نمی باشد، دوباره تلاش کنید.« با 
توجه به مطالب مطرح شده، به نظر می رسد بانک ها بنا ندارند به این سادگی ها 
هم که شده مصوبات قانون بودجه سنواتی و قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت را اجرایی کنند. بنابراین انتظار می رود نهادهای نظارتی و نمایندگان 
محترم مجلس، ضمن حراست از حقوق شهروندان، موجبات حفظ کرامت 
جوانان و خانواده های ایرانی را فراهم کنند. لذا ابتدا باید سهمیه بندی 1۴۴ 
همتی بانک مرکزی برای تسهیلات ازدواج ملغی شود. سپس با هرگونه تغییر 
ردیف بودجه و اعتبار تسهیلات ازدواج مخالفت جدی صورت پذیرد. زیرا 
ی(، جهت  اینکـــه از پـــول خود مـــردم )منابع قرض الحســـنه پس انداز و جـــار
ی شـــود، هوشمندانه و پایدارتر  حمایت و تشـــویق جوانان به ازدواج بهره بردار

از سایر منابع مالی است. 

پهلوی ها با واگذاری آرارات ضربه تاریخی به ایران زدند

تخم لق زنگزور

عضو شورای شهر تهران مدعی است که سازمان فرهنگی و هنری شهرداری تعدادی تابلو از موزه امام علی)ع( به امانت گرفته و سرنوشت شان نامشخص است

نامه نگاری  پیگیری تابلوها بی پاسخ ماند

چرا میزان پرداخت وام ازدواج، آب رفته است؟!
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